

经济学研究丛书

JINGJIXUE YANJIU CONGSHU



闽台创新型人才开发合作研究

MINTAI CHUANGXINXING RENCAI KAIFA HEZUO YANJIU

张向前 著



经济日报出版社

华侨大学华商管理研究文库 人文社会科学研究基地文库

福建省自然科学基金项目 (2017J01131)

福建省教育科学基金项目

国家社会科学基金项目

中国亚太经合组织合作基金项目

闽台创新型人才开发合作研究

MINTAI CHUANGXINXING RENCAI KAIFA HEZUO YANJIU

张向前 著

 经济日报出版社

图书在版编目（CIP）数据

闽台创新型人才开发合作研究 / 张向前著. —北京：
经济日报出版社，2017.12

ISBN 978-7-5196-0247-5

I . ①闽… II . ①张… III . ①人才资源开发—合作—
研究—福建、台湾 IV . ① C964.2

中国版本图书馆 CIP 数据核字（2017）第 298750 号

闽台创新型人才开发合作研究

作 者	张向前
责任编辑	梁沂滨
出版发行	经济日报出版社
地 址	北京市西城区白纸坊东街 2 号 A 座综合楼 710
邮政编码	100054
电 话	010-63567691（编辑部） 010-63567692（发行部）
网 址	www.edpbook.com.cn
E - mail	edpbook@126.com
经 销	全国新华书店
印 刷	北京市金星印务有限公司
开 本	710 × 1000 mm 1/16
印 张	18.75
字 数	255 千字
版 次	2018 年 5 月第一版
印 次	2018 年 5 月第一次印刷
书 号	ISBN 978-7-5196-0247-5
定 价	64.00 元

内容摘要

伴随着经济全球化、人才国际化、区域经济一体化的进程，区域人才开发合作日渐受到各级政府及相关组织的重视。闽台两地仅一水之隔，具有独特的“五缘”优势，加强闽台双方在人才领域的合作与交流，推进闽台创新型人才开发合作，不仅是深化闽台经贸合作的必然选择，也是应对国内外激烈的人才竞争的客观要求，因此，加强对闽台创新型人才开发合作研究，具有重大的理论和实践意义。

本研究围绕大三通、ECFA 及《福建中长期人才发展规划纲要（2010—2020 年）》等背景，以福建和台湾作为有机整体加以考察，研究两地的人才结构和产业结构，以及结构间的作用规律，探索闽台创新型人才合作实现资源和要素优化配置的途径、方式和特点，揭示闽台创新型人才开发合作发展规律的新层次。主要研究工作如下：（1）闽台创新型人才开发现状分析。研究闽台合作开发创新型人才的历程、面临的困境，寻找闽台创新型人才开发合作的关键点和对接点。（2）闽台创新型人才开发体系构建研究。提出以优化人才配置、共享区域资源、创新型人才开发机制、增强人才开发综合实力为目的，不断完善政策法规体系、教育培训体系、人才配置体系和人才服务体系。（3）闽台创新型人才开发合作模式研究。构建全方位、立体式的闽台创新型人才开发合作模式，重点阐述当前闽台官—官、校—校、产学研、介—企、民—民等合作模式。（4）闽台创新型人才培育的协同创新机制与运行机制研究。构建创新型人才培育的协同创新机制，形成政府、社会机构、高校和企业四位一体的长效合作机制，构

建高校、政府、企业、中间组织及个人作为闽台创新型人才开发合作运行机制。(5) 基于博弈论与生态管理理论闽台创新型人才开发合作研究。构建闽台创新型人才开发合作静态博弈模型和讨价还价模型、内外机制联合确保闽台合作博弈演化。分析影响闽台创新型人才开发的生态因子,构建以闽台创新型人才战略合作内生态和外生态环境共同作用下的创新型人才开发系统。两岸协同构建适应创新驱动需要的科技人才发展机制。(6) 借鉴美国创新型人才开发经验,提出闽台政府应发挥在人才开发中的主导作用,重视教育培养人才的作用以及加强区域内人才合作与区域外人才引进等建议。

关键词: 中国福建 中国台湾 创新型人才 开发合作

Abstract

With the economic globalization, the internationalization of talents, the process of regional economic integration, regional cooperation of talents development increasingly by governments at all levels and relevant organizations' attention. Just across the border in Fujian and Taiwan has the unique advantage of the "Five Geographical". Strengthen Fujian and Taiwan both in the field of talent exchange and cooperation and promote the development of innovative talents and cooperation between Fujian and Taiwan. Not only is the inevitable choice to deepen the economic and trade cooperation, and it is also the objective requirement to cope with the fierce domestic and international competition for talents. Therefore, strengthen the research on innovative talents development cooperation between Fujian and Taiwan is of great theoretical and practical significance.

The research around the three direct links, ECFA and 《Fujian in the medium and long term talent development plan outline (2010—2020)》. Taking Fujian and Taiwan as an organic whole to study. Study talents structure and industrial structure of the two, and the structure of the interaction between law. Explore the cooperation between Fujian and Taiwan innovative talents for the resources and ways of optimizing configuration, elements and characteristics. Reveal new level of the rules between Fujian and Taiwan innovation talents Development Cooperation and development.

The main research work is as follows: (1) The analysis of current development situation of Fujian and Taiwan innovative talents. Study the development and dilemma about the cooperation between Fujian and Taiwan to develop innovative talents. Hunt for the key point and the docking point for the development of innovative talents cooperation between Fujian and Taiwan. (2) Study on the construction of innovative talents development system between Fujian and Taiwan. Put forward to optimize the allocation of talents, sharing regional resources, innovative talents development mechanism, enhance the comprehensive strength of the aim at talent development. Constantly improve the system of policies and regulations, education and training system, personnel allocation system and talents service system. (3) Study on the cooperation mode of innovation talents development of Fujian and Taiwan. Constructing the development of Fujian and Taiwan cooperation mode of innovative talents of all-around and stereo type. Focuses on the current officer-officer, school-school, research, referral enterprises, private enterprises and other people cooperation mode in Fujian and Taiwan. (4) Study on the innovation mechanism and the operation mechanism of cooperative innovation talents cultivation in Fujian and Taiwan. Construct the cooperative innovation mechanism of innovative talents cultivation. Long term cooperation mechanism of the formation of the government, social institutions, universities and enterprises. Construct the universities, governments, enterprises, intermediary organizations and individuals as the development of Fujian and Taiwan cooperation operation mechanism of the innovative talents. (5) Study on the innovative talents cooperation and development based on game theory and the theory of ecological management in Fujian and Taiwan. Construct the internal and external mechanism of innovation talents development of Fujian and Taiwan cooperation static game model and for a supply of something, ensure coopera-

tion between Fujian and Taiwan joint model of evolution game. Analysis of the influence of ecological factors of innovative talents development between Fujian and Taiwan. To construct the innovation talents development system interaction between Fujian and Taiwan innovative talents strategic cooperation within and outside the ecological environment ecological. (6) Reference American innovation talents development experience. Put forward the Fujian and Taiwan government should play a leading role in the development of human resources. Pay attention to the education of talents cultivation and the role of strengthening regional talent cooperation and regional talents introduction and other suggestions.

Keywords: China's Fujian province; China's Taiwan province; innovative talents; cooperation in development

»| 目 录

第一章 绪 论	1
1 研究背景	1
2 研究意义	3
3 国内外研究现状和趋势	4
4 研究方法	10
参考文献	12
第二章 台湾创新型人才开发研究	18
1 引言	18
2 台湾创新型人才开发的历程	19
3 台湾创新型人才开发措施	21
4 台湾创新型人才开发存在的问题	28
5 台湾创新型人才开发的政策建议	31
6 本章小结	34
参考文献	34
第三章 福建省创新型人才引进机制分析	37
1 引言	37
2 福建省创新型人才引进的历程	38

3	当前福建省创新型人才引进存在的主要问题	39
4	福建省创新型人才引进框架图	42
5	福建省创新型人才引进具体措施	43
6	本章小结	46
	参考文献	46
第四章 闽台创新型人才开发合作现状分析		48
1	引言	48
2	创新型人才及其成长规律	49
3	闽台创新型人才开发合作的阶段及现状	51
4	闽台创新型人才开发的对比分析	54
5	闽台创新型人才开发合作存在的问题	58
6	闽台创新型人才开发合作的模式设想	60
7	本章小结	63
	参考文献	63
第五章 闽台合作培育创新型人才共促产业发展研究		66
1	引言	66
2	国内外相关研究综述	67
3	闽台合作培育创新型人才共促产业发展的必要性和 现实性分析	68
4	基于闽台产业优化升级的创新型人才需求分析	71
5	政策建议	74
6	本章小结	78
	参考文献	78
第六章 闽台旅游产业合作研究		81
1	引言	81

2 闽台旅游业合作的基础	82
3 闽台旅游业合作的现状	84
4 闽台旅游业合作机制	88
5 本章小结	93
参考文献	93
 第七章 闽台创意产业合作研究	95
1 引言	95
2 闽台创意产业合作发展现状分析	96
3 闽台创意产业合作的机遇	100
4 加强闽台创意产业对接合作的建议 and 对策	104
5 本章小结	108
参考文献	109
 第八章 闽台创意人才开发合作研究	110
1 引言	110
2 闽台创意人才现状	111
3 闽台创意人才开发合作的优势条件	115
4 闽台创意人才开发合作的限制因素	117
5 闽台创意人才开发合作面临的机遇和挑战	119
6 闽台创意人才开发合作机制构想	122
7 本章小结	127
参考文献	127
 第九章 闽台创新型人才开发体系构建研究	129
1 引言	129
2 创新型人才的素质体系构成	130
3 闽台创新型人才开发体系的目标	131

4 闽台创新型人才开发体系系统构建	133
5 闽台创新型人才开发体系构建的原则	135
6 构建闽台创新型人才开发体系的建议	137
7 本章小结	139
参考文献	140
第十章 闽台创新型人才开发合作模式研究	142
1 引言	142
2 闽台创新型人才开发合作的现状	143
3 闽台创新型人才开发合作存在的问题	145
4 闽台创新型人才开发合作的有利条件	147
5 闽台创新型人才开发合作的模式	149
6 本章小结	154
参考文献	155
第十一章 闽台创新型人才培育的协同创新机制分析	157
1 引言	157
2 协同创新的内涵	158
3 闽台创新型人才培育现状与挑战	161
4 闽台创新型人才培育的协同创新机制	163
5 闽台创新型人才培育的协同创新政策建议	167
6 本章小结	172
参考文献	172
第十二章 闽台创新型人才开发合作的运行机制研究	176
1 引言	176
2 人才开发合作的运行机制综述	177
3 闽台创新型人才开发合作运行机制的主体对象	178

4 闽台创新型人才开发合作运行机制的现状	179
5 闽台创新型人才开发合作运行机制存在的问题	183
6 推进闽台创新型人才开发合作机制良好运行的建议	184
7 本章小结	188
参考文献	189
 第十三章 闽台创新型人才开发合作博弈分析	191
1 引言	191
2 闽台创新型人才开发合作博弈分析	192
3 闽台创新型人才开发合作的基本静态博弈模型	196
4 基于讨价还价模型的闽台创新型人才开发合作博弈分析	198
5 闽台创新型人才开发合作博弈的互惠战略与对策	201
6 本章小结	204
参考文献	204
 第十四章 基于生态管理理论的闽台创新型人才开发研究	206
1 引言	206
2 生态管理理论的简介	207
3 闽台创新型人才开发现状	208
4 基于生态管理理论的闽台创新型人才开发系统	210
5 基于生态管理理论的闽台创新型人才开发原则	213
6 闽台创新型人才开发的配套管理措施	214
7 本章小结	218
参考文献	219
 第十五章 美国创新型人才开发对闽台的启示	220
1 引言	220
2 美国创新型人才开发的历程及现状	221

3 美国创新型人才开发策略及不足	224
4 闽台创新型人才开发存在的主要问题	231
5 美国创新型人才开发对闽台的启示	234
6 本章小结	236
参考文献	237

第十六章 两岸协同构建适应创新驱动需要的科技人才发展机制

研究	239
1 引言	239
2 两岸四地协同构建适应创新驱动需要的科技人才发展机制 现状	241
3 两岸四地协同构建适应创新驱动需要的科技人才发展机制 存在的问题	245
4 两岸四地协同构建科技人才发展机制的现实基础	248
5 两岸四地协同构建适应创新驱动的科技人才发展机制构想 ...	254
6 两岸四地协同构建适应创新驱动需要的科技人才发展机制 措施	256
7 本章小结	260
参考文献	260

第十七章 研究总结

1 研究的目标	262
2 研究的主要结论	263
3 研究的主要创新	267
4 研究不足与展望	269

后 记

»| CONTENTS

Chapter 1 Introduction	1
1 Research background	1
2 Significance of research.	3
3 Theoretical reviews.	4
4 Research method	10
References	12
 Chapter 2 Research on the development of innovative talents in Taiwan	 18
1 Introduction	18
2 The development process of innovative talents in Taiwan	19
3 The development measure of innovative talents in Taiwan	21
4 The development issues of innovative talents in Taiwan	28
5 Policy recommendations for developing innovative talents in Taiwan	31
6 Chapter summary	34
References	34

Chapter 3	Analysis of the introduction mechanism of innovative talents	
	in Fujian Province	37
1	Introduction	37
2	The process of introducing innovative talents in Fujian province	38
3	The current problems of introducing innovative talents in Fujian province	39
4	The introduction of innovative talents framework map in Fujian Province	42
5	The specific measures of introducing innovative talents in Fujian Province	43
6	Chapter summary	46
	References	46

Chapter 4	Present situation analysis of developing innovative talents	
	in Fujian and Taiwan	48
1	Introduction	48
2	Innovative talents and the law of growth	49
3	The stages and status of innovative talents development and cooperation between Fujian and Taiwan	51
4	The comparative Analysis on the development of innovative talents between Fujian and Taiwan	54
5	The issues of innovative talent development cooperation between Fujian and Taiwan	58
6	The model envisaged of innovative talent development cooperation between Fujian and Taiwan	60
7	Chapter summary	63
	References	63

Chapter 5	Fujian and Taiwan's cooperative research on innovative talents cultivation to promote industrial development	66
1	Introduction	66
2	Theoretical reviews.	67
3	The necessity and practical Analysis of Fujian and Taiwan's cooperative cultivation of innovative talents to promote industrial development	68
4	The demand analysis of innovative talents based on industrial optimization and upgrading in Fujian and Taiwan	71
5	Policy recommendations	74
6	Chapter summary	78
	References	78
 Chapter 6	 Study on tourism industry cooperation between Fujian and Taiwan	 81
1	Introduction	81
2	The basis of tourism industry cooperation between Fujian and Taiwan	82
3	The status of tourism industry cooperation between Fujian and Taiwan	84
4	The cooperation mechanism of tourism industry between Fujian and Taiwan	88
5	Chapter summary	93
	References	93
 Chapter 7	 Study on creative industry cooperation between Fujian and Taiwan	 95
1	Introduction	95